
    محمدصادق عابديني
فيلم سينمايي »تك تيرانداز« محصول بنياد 
فرهنگي روايت، موفق به كسب دو سيمرغ 
از سي و نهمين جشنواره فيلم فجر شد، اگر 
چه به نظر مي رسيد حق اين فيلم بيش از دو 
سيمرغ باشد. يكي از سيمرغ هايي كه به اين 
فيلم تعلق گرفت، سيمرغ »جلوه هاي ويژه 
ميداني« اس�ت كه در بخش فني جشنواره 
دسته بندي مي شود. ايمان كريميان، مسئول 
جلوه هاي ويژه ميداني فيلم تك تيرانداز و 
فيلم »يدو« در گفت وگو ب�ا »جوان« درباره 
حض�ور در اي�ن فيل�م و تولي�د جلوه هاي 
ويژه ميداني در س�ينما توضيح داده است. 
 امسال س�يمرغ بلورين جلوه هاي 
وي�ژه ميداني را از آن خ�ود كرديد، 
لطفاً درب�اره  كار ه�اي خاصي كه در 
فيلم تك تيرانداز صورت گرفته بود، 

توضيح دهيد.
وقتي فيلمنامه را فرستادند و خواندم، قرار شد 
جلس��ه حضوري با آقاي غفاري داشته باشيم. 
با ايشان دورادور آش��نا بودم اما چيزي كه من 
را به اين فيلم جذب كرد، ش��خصيت ش��هيد 
زرين بود و تصميم گرفتيم هر چقدر مي توانيم 
به شخصيت نزديك ش��ويم و حتي اگر جايي 
امكانش نب��ود، تفكراتش را براي نس��ل جوان 
نشان دهيم. در خصوص جلوه هاي ويژه فيلم 
بايد بگويم اساس��اً تك تيراندازها نقاط خاص 
و اهداف خاصي را هدف ق��رار مي دهند اما در 
خصوص شهيد زرين موضوع متفاوت بود. اين 
شهيد بزرگوار هر هدفي را نمي زد، مثلًا افرادي 
را كه سر نماز بودند، هرگز نمي زد، سربازها را 
نمي زد و تنها فرماندهان ارش��د بعثي را هدف 
قرار مي داد و همي��ن براي من ج��ذاب بود و 
وقتي زندگينامه شهيد را خواندم برايم بسيار 
جذاب تر شد، به  خصوص كه چندي پيش هم 
فيلم مستندي از اين شهيد را كار كرده بودم و 

به  نوعي آشنايی قبلي از ايشان داشتم. 
 جايگاه جلوه هاي وي�ژه ميداني در 
س�ينماي اي�ران را چگون�ه متصور 
هستيد و به نظر شما به رغم توليدات 
كم در حوزه دفاع مق�دس آيا بحث 
جلوه ه�اي ويژه ميدان�ي محدودتر 

نشده است؟

جاي��گاه جلوه هاي ويژه ميداني در س��ينماي 
ايران جايگاه بسيار خوب و مناسبي است. ما از 
نظر علم، دانش و توانايي از سطح منطقه مان 
بالاتر هس��تيم و ب��ه نظرم همان ط��ور كه در 
س��اير گفت وگوهايم نيز گفته ام ما تنها از نظر 
تجهيزات آن  هم از سينماي هاليوود و باليوود، 
نه در سطح كش��ورهاي منطقه، يك مقداري 
پايين تر هس��تيم. درباره توليدات حوزه دفاع 
مقدس بل��ه، وقتي فيلم دفاع مقدس��ي توليد 
ش��ود بايد در بخش هايي نهادها و ارگان هايی 
همراه��ی و كمك كنن��د و قطع��اً وقتي اين 
دستگاه ها به شما كمك نكنند، قطعاً نمي شود 
توليد كرد و طبعاً جلوه ه��اي ويژه ميداني در 
حوزه آثار دفاع مقدس بسيار محدود مي شود 
ولي قطعاً جلوه هاي ويژه همه اش بحث انفجار 
و جنگ نيست. در فيلم هاي اكشن، ملودرام و 
س��وررئال از جلوه هاي ويژه بسياری استفاده 
مي شود و يك مدير جلوه هاي ويژه بايد در تمام 
اجزاي سينما تخصص داشته باشد، بايد آشنا 
به گريم و دوربين باش��د و شاخه هاي مختلف 
را بشناسد تا بتواند مديريت كند. ما سرداران 
گمنام بس��ياري داريم، از طرفي فيلمس��ازان 
كاربلد و كاردرس��ت بس��ياري هم در سينما 
داريم كه بتوانند آثار خوبي توليد كنند، مانند 
همي��ن تك تيرانداز، ما مي تواني��م فيلم هايی 
مانند تك تيرانداز را كه توليدش��ده باز هم در 

سينما تكرار كنيم و بسازيم. 
 قطعاً جلوه هاي ويژه ميداني در آثار 
دفاع مقدس�ي مخاطرات بس�ياري 
دارد، كمي از خط�رات اين حرفه در 

سينماي دفاع مقدس بگوييد.
قطعاً جلوه ه��اي ويژه ميدان��ي در تمامي آثار 
س��ينمايي خطر دارد. اصلًا اين ش��غل كاملًا  

پرخطر است و به نظر من زندگي كردن خودش 
يك نوع خطر كردن و ريس��ك كردن اس��ت، 
مانند اينكه از در منزل بي��رون برويد و هزار و 
يك اتفاق بيفتد، اين حرفه هم حرفه پرخطري 
است و بايد درست كار كنيد و روي كاري كه 
انجام مي دهيد تمركز داشته باشيد تا خطرات 
بسيار كم ش��ود. خواهشم اين است تجهيزات 
حرفه ای وارد س��ينما ش��ود و ارگان هايی كه 
مي توانند، به اين بخش كم��ك كنند تا تمام 
اين خطراتي كه از دور نشان داده مي شود كم 

و كمتر شود. 
 برگرديم به فيلم تك تيرانداز. يكي 
از نق�اط قوت فيل�م در جش�نواره 
همين جلوه هاي وي�ژه ميداني بود. 
انفجارهای ف�راوان و فض�اي كاملًا 
جنگي فيلم خللي در تصميم گيريتان 

پيش نياورد؟
اينكه صرفاً نق��اط ويژه فيل��م جلوه هاي ويژه 
ميداني اش بود را قبول ندارم. فيلم نقاط قوت 
بسياري داشت؛ فيلمبرداري بسيار درخشان، 
كارگرداني، تدوين، صحنه و ساير اجزاي فيلم 
بس��يار خوب بود. اين را بيان كنم كه يك تيم 
بس��يار جوان در اين پروژه و فيلم تك تيرانداز 
حضور داشتند كه بسياري شان جنگ را نديده 

و فقط شنيده اند. 
 تك تيران�داز تنه�ا فيلم�ي بود كه 
مس�تقيماً به موض�وع دفاع مقدس 
مي پرداخت و اساس�اً در چند سال 
گذش�ته از اين  گونه آثار بسيار كم 
داشتيم. تحليل شما چيست و چرا 
توليدات سينماي جنگي كه مستقيم 
به موضوع دفاع مقدس مي پردازد در 

سينما كم شده است؟
اساساً فيلم جنگي ساختن با اين موضوع، واقعاً 
سخت است، چون امكانات و ادوات خاص خود 
را مي خواهد و مانند فيلم آپارتماني نيس��ت و 
اساساً فيلمي از نوع تك تيرانداز را نمي توان به 
سادگي ساخت. به نظرم براي توليدات اينچنين 
سنگينی نهاد ها و ارگان ها بايد پاي كار بيايند 

و حمايت كنند. 
 اوايل دهه70 بيش�ترين آثار دفاع 
مقدسي در سينما توليد شده است، 
علت اين افزايش چه بود و چطور شد 
كه ناگهان شاهد كاهش اين آثار در 

ساير دهه ها بوديم؟
فكر مي كنم در آن س��ال ها از طريق سينما 
می خواس��تيم عمق فاجعه جنگ را نش��ان 
دهيم و اينكه چه اتفاقي افت��اد اما  اي كاش 
همان ها را در دهه90 مجدداً بازتوليد كنيم 
و نشان دهيم. در دهه70 كارگردانان بزرگي 
چ��ون مرحوم رس��ول ملاقلي پ��ور، ابراهيم 
حاتمي كيا و احمدرض��ا درويش آثار فاخري 
را توليد كردند. بايد الان بياييم با فيلمسازان 
مس��تعد و جوان همان آثار دفاع مقدسي را 
توليد كنيم، ما خيلي ح��اج احمد ها داريم، 
ما شهيد زين الدين و ش��هيد وزوايي داريم، 
ش��هيد همت داريم، بايد اين شخصيت ها را 

براي جوانان بشناسانيم.
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يك شاعر مطرح كرد

غلط هاي املايي در فضاي مجازي، برنامه ريزي شده هستند!

شاعر و نويسنده كش�ورمان معتقد است بخشي از غلط هاي 
املايي در فضاي مجازي به صورت برنامه ريزي شده رخ مي دهد. 
ناصر پرواني، شاعر و نويسنده درباره غلط هاي املايي رايج در فضاي 
مجازي به باشگاه خبرنگاران جوان گفت: غلط هاي املايي در فضاي 
مجازي به دو قسمت تقسيم مي شود؛ دس��ته اي از آنها ناآگاهانه در 
فضاي مجازي رخ مي دهد. اين دس��ته از غلط هاي املايي روي زبان 
فارسي تأثير زيادي نمي گذارد و قسمتي از آنها نيز برنامه ريزي شده در 
فضاي مجازي رخ مي دهد كه تأثير زيادي روي زبان فارسي مي گذارد. 
وي افزود: واژه هاي��ي مانند »عجقم« را در زب��ان محاوره دختر هاي 
15-14ساله و بالاتر مي بينيم. اين كلمات در سريال هاي تلويزيوني به 
كار مي رود و بازخورد دارد. از آنجا كه گفتار به نوشتار تبديل مي شود، 
نوشتار اين دسته از كلمات به فضاي مجازي راه پيدا مي كند و در اين 
فضا ماندگار مي ش��ود. برخي صفحه ها در فضاي مجازي هستند كه 

واژه هاي اصيل فارسي را با نوشتاري غلط رواج مي دهند. 
اين شاعر ادامه داد: تعدادي از كلمات زبان فارسي را به شكل متفاوتي 

بيان مي كنيم. از آنجا كه اس��تفاده هاي نادرست اين دسته از كلمه 
تعمدي است، به زبان فارسي آسيب مي زند. به اين شكل زبان فارسي 
تحريف مي شود. دليل ارزش��مندي قرآن اين است كه واژه هاي آن 
تحريف نشدند، اما ما در زبان و ادبيات فارسي كه اصيل ترين ميراثمان 

است با تحريف واژه ها روبه رو هستيم. 
اين نويسنده بيان كرد: ما دو وطن داريم؛ يكي خاك ما و ديگري زبان 
مادري مان است. متأسفانه شاهديم تك تك سنگ ها و كوه هاي زبان 
و ادبيات فارسي ما از بين مي رود. زماني واژ ه هاي بيگانه از زبان هاي 
ديگر به زبان فارسي وارد شد و معادل سازي هاي فرهنگستان زبان و 
ادب فارسي تا حدي ناملموس و نازيبا بود كه ظرفيت جوك هايمان را 
افزايش داد. امروزه غلط نويسي هايي در زبان فارسي رايج شده است، 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي و فرهنگستان زبان و ادب فارسي بايد 

در اين زمينه كاري انجام دهند. 
پرواني اظهار كرد: اينكه يك صفحه در فض��اي مجازي با 200هزار 
دنبال كننده يك رسانه محسوب مي شود، وقتي اين رسانه واژه »تو« 
را به شكل »تُ« مي نويسد، تأثير زيادي روي زبان فارسي مي گذارد. 
از آنجا كه ريشه اين غلط نويسي ها در گفتار وجود دارد، گفتار درست 
در نوشتار درست تأثير مي گذارد. متأسفانه اين مسئله گذرا نيست و 
ماندگار خواهد شد. ما زبانمان را از فيلم ها و پدر و مادرمان آموختيم و 
اثر اين آموزش ها در ذهن ما ماندگار شد. بازيگري كه كلمه اي غلط را 
به كار مي برد يا در فضاي مجازي غلط نوشته مي شود، در ذهن نسل 
جديد تأثير مي گذارد. خطر همين جاس��ت، اگر اين مسئله در يك 
دوره زماني رخ مي داد، خوشحال مي شديم، اما اين مسئله تهديد زبان 

فارسي است و به مرور زبانمان را از دست مي دهيم.

شكاف رو به رشد سينما و جامعه 
 فيلمسازان اصرار عجيبي دارند تلقي ذهني خود را از جامعه بروز دهند
و طبقه مستضعف را در سياهي، نكبت و بي ايماني محض ترسيم كنند

فيلم نقاط قوت بسياري داشت؛ 
فيلمبرداري بس��يار درخش��ان، 
كارگرداني، تدوين، صحنه و ساير 
اجزاي فيلم بسيار خوب بود. يك 
تيم بسيار جوان در اين پروژه و 
فيلم تك تيرانداز حضور داشتند

معماي ضعف سريال هاي انقلابي

اين سريال ها بيشتر به تخيل نويسنده اكتفا كرده است!
اكبر نبوي ب�ا انتقاد از متن س�ريال هايي كه در س�ال هاي 
اخير در ح�وزه تاريخ معاصر و مش�خصاً تح�ولات مرتبط 
با انقلاب اس�لامي نوش�ته ش�ده اس�ت، عنوان ك�رد كه 
نويس�نده بيش�تر ب�ه تخي�ل خ�ود اكتف�ا كرده اس�ت. 
اكبر نبوي، مستندساز و منتقد سينما و تلويزيون درباره اينكه چرا 
در اين سال ها كمتر اقتباس��ي درباره چهره ها و سوژه هاي انقلابي 
در سريال ها صورت گرفته است، به مهر گفت: نمي دانم چه آفتي 
به جانِ نويسندگان ما افتاده است كه براي كارهاي تصويري درام 
و داستاني اعم از س��ينمايي يا تلويزيوني، كمتر خود را به زحمت 
تحقيق و پژوه��ش مي اندازند، البته نمي گوي��م هيچ كس چنين 
كاري را انجام نمي دهد، اما شمار كمي هستند كه خود را ملزم به 
تحقيق و پژوهش يا اس��تفاده از منابع مكتوب داستاني و اقتباسي 
مي دانند. اين فعال سينمايي كه در برخي از گروه هاي فيلم و سريال 
صدا و سيما نيز حضور داشته است، درباره فيلمنامه هاي راه يافته به 
اين گروه ها عنوان كرد: در طول دو سال گذشته سه متن در حوزه 
تاريخ معاصر كه به اواخر قاجار و اوايل پهلوي اول مربوط مي شد، 
به دس��ت ما رسيده اس��ت. من زماني كه هر س��ه متن را خواندم، 
مشخص بود كه هيچ تحقيق و پژوهشي پش��ت آنها نبوده است و 
نويسندگان اطلاعات كلي از آن مقطع داشته يا شنيده و بر اساس 
آنها به تخيلات خود اكتفا كرده اند. وي ادامه داد: واقعاً بدون بررسي 
درست نمي توان گفت ريش��ه و حلقه مفقوده اين زنجيره چيست 
كه سريال هاي انقلابي ما از تحقيق، پژوهش و اقتباس هاي درست 
برخوردار نيستند. اين حجم از تنبلي و بي حوصلگي در نويسندگان 
از كجا مي آيد؟ يا حتي چرا كارگردان هايي كه زماني مبتني بر رمان 

و قصه، فيلم هاي ماندگاري را در تاريخ رقم زده اند، الان چند سالي 
است كه ضعيف ترين كارهايشان را مي سازند؟

نبوي در پاسخ به اينكه چقدر منابع اقتباسي در حوزه روايت هاي 
انقلابي موجود اس��ت، عنوان كرد: منابع تحقيق و پژوهش از آثار 
داستاني قوي بيشتر است، با اين حال حتي در شرايط فقدان منابع، 
نويس��نده و كارگردان بايد به خودش متعهد باشد و اگر منبع لازم 
موجود نباشد، دست به توليد نزند تا مبادا گرفتار آثار كليشه اي و 
ضعيف ش��ود. نبوي در بخش ديگري از سخنانش درباره مديراني 
كه در مورد موضوعات انقلابي سفارش كار مي دهند، عنوان كرد: 
مديران در كاري كه متولي آن هستند س��ختگير نيستند و به دم 
دستي ها اكتفا مي كنند. منظور از سختگيري، مميزي يا سانسور 

آثار نيست بلكه اين سختگيري ها به كيفيت كار برمي گردد.  
وي درباره س��ريال هاي اخير س��يما مث��ل »روزه��اي ابدي« به 
كارگرداني جواد شمقدري بيان كرد: از جواد شمقدري نمي توان 

سريال چندان موفق و باكيفيتي را انتظار داشت.

در گفت وگوي »جوان« با برنده سيمرغ جشنواره فيلم فجر مطرح شد

 مثل »تک تیرانداز« 
می توان در سینمای جنگ به هدف زد

     تلویزیون

   دیدگاه

   شعر

   كتاب

     افشين عليار
سي و نهمين جشنواره فيلم فجر به پايان رسيد و آثار زيادي 
در صف اكران قرار گرفته اند و حالا 16 فيلمي كه در جشنواره 

امسال نمايش داده شد ه هم به آنها اضافه مي شوند. 
از آنجا كه مي گويند جش��نواره فيلم فجر ويترين س��ينماي 
ايران اس��ت و آثار به نمايش درآمده در اي��ن رويداد فرهنگي 
و هنري مي تواند بازتاب س��ينماي ايران باشد، هر چقدر كه 
جلوتر مي رويم رويكرد جشنواره فجر نسبت به آن چيزي كه 
بايد باشد، شكلي منفعل به خود مي گيرد، به طوري كه درصد 
بيشتر فيلم هاي جشنواره سال جاري بستري مناسب و خاصي 
را دنبال مي كنند و اين مختص آثار امسال نيست بلكه خيلي 
وقت است فيلم های جشنواره نمي توانند از قصه هاي تكراري و 
نااميدكننده فاصله بگيرند، گويي قصه ها در فضايي بسته گير 

كرده اند و القاي نااميدي ترجيع بند آنهاست. 
ش��اكله اصلي آثار جش��نواره امس��ال نااميدي، خش��ونت و 
خودكش��ي بود. فيلم هايي مثل »بي همه چيز«، »س��تاره 
بازي«، »روش��ن« و »خط فرض��ي« كه گره افكن��ي آنها با 
خودكشي بود و از سوي ديگر فيلمسازان ما براي بهتر ديده 
شدن آثارشان در داخل و خارج دست به شعارهاي توخالي 
زدند. فيلمسازان اصرار عجيبي داشتند تا فقر فرهنگي را با 
فقر اقتصادي پيوند بزنند و طبقه مستضعف و محروم را در 
سياهي، نكبت و بي ايماني محض ترسيم كنند و در اين راه 
افراط گرايي بي سابقه اي ديده شد. محمدحسين مهدويان و 
نرگس آبيار قطعاً در اين جشنواره نتوانستند انتظار هميشگي 
مخاطبانشان را برآورده كنند و اين شايد همان تعريف اشتباه 

سينماي مستقل باشد، به طوري كه فيلمساز مي گويد براي 
دل خودم ساختم و تحت تأثير جريانات خاص نبوده ام، اين 
نگاه باعث عقيم ماندن نگرش آنها در فيلم هاي جديدشان 
بوده است. همانطور كه گفته شد اميد از فيلم ها رفته است. 

از مهم ترين ويژگي هاي جشنواره امسال آثار فيلم اولي ها 
بود؛ آثاري كه اغلب به دليل مضمون و اجرا از ساير فيلم ها 
جلوت��ر بودن��د؛ آث��اري مث��ل »روزي روزگاري آبادان«، 
»مامان« يا »گيج گاه« و »زالاوا« كه معلوم بود اين فيلم ها 
با دغدغه خاصي شكل گرفته اند. چارچوب و نگرش اساسي 
پش��ت آنها بود كه بايد اميدوار بود فيلمسازان اين آثار در 
آينده از راه مش��خص خودشان خارج نش��وند، البته فيلم 
»منصور« هم پرتره كامل و مهمي از شهيد ستاري بود كه 
در اندازه خودش به درستي ساخته ش��ده بود. »يدو« هم 
امسال در 13رشته كانديدا شد و توانست جايزه هاي مهمي 

را از آن خود كند. 
اساساً يدو فيلمي جش��نواره اي بود؛ فيلمي درباره جنگ، 
بي آنك��ه بخواهد خاكريز و تانك نش��ان بده��د. اگر چه از 
يك جش��نواره با 16فيلم آن هم در س��ايه كرونا نمي شود 
توقع زيادي داشت اما اينكه فيلمس��ازان ما براي رسيدن 
به هدف ش��ان از راه منحرف مي شوند، قابل توجيه نيست. 
برخي كارگردانان صاحبنام امس��ال در فيلم جديدش��ان 
رويكرد سابق را ندارند و در جايي غلط يعني پشت سياهي 
ذهن خ��ود از جامعه ايس��تاده اند و معتقدن��د فيلم مان را 
براي مردم س��اخته ايم. نقد اجتماعي حتم��اً نياز مبرم به 
آسيب شناس��ي دروني دارد. از سوي ديگر اعتياد و فلاكت 
و بدبختي و قمار، استفاده از مش��روبات الكلي و بي غيرتي 
و سيگار و رابطه هاي غيرمنطقي عاطفي در بيشتر فيلم ها 
ديده مي ش��د، اين ش��كل از بي بندوباري باعث تفكر فيلم 
اجتماعي نمي شود، چه بسا كه تأثيرگذاري آن در اجتماع 
مي تواند افكار عمومي را تخريب كند. در شكل كلي بعضي 
آثار سي و نهمين جش��نواره فيلم فجر ربطي به ارزش هاي 
اجتماعي كش��ورمان ندارند و اين مي تواند يك زنگ خطر 
براي سينماي ايران باشد؛ سينمايي كه روزبه روز شكست 
را تجربه مي كند. در اين ميان سينمايي كه مخاطب نداشته 
باشد ورشكس��تگي اش قطعي اس��ت، بدون شك انفعال و 
عملكرد ضعيف وزارت ارشاد و سازمان سينمايي در ايجاد 

اين وضعيت نقشي مهم دارد.

نگاهي به مجموعه داستان »من يك ارتشي ام«
موفق در شخصیت پردازي

»من يك ارتش��ي ام« مجموعه 
داستان هاي كوتاه رحيم كريمي 
است كه توسط انتشارات صرير 
منتشر ش��ده اس��ت. درونمايه 
اصلي داس��تان هاي اين كتاب 
جنگ ايران و ع��راق و روزهاي 
پيروزي انقلاب در بحبوحه سال 
1357 اس��ت كه نويس��نده به 
نگارش آنها پرداخته اس��ت. زبان همه داس��تان ها طنز است و 
نويس��نده س��عي كرده اس��ت با ايجاد موقعيت هاي كميك به 
پرداختي داستاني به شيوه اول شخص مفرد برسد: »سرباز عراقي 
از پشت سر لگدي به من زد و با اشاره انگشت بر روي لب مرا به 
سكوت واداشت« يا در قسمتي كه افسر نگهبان بداخلاق به او 
مي گويد: »تورو گذاشتن اون بالا كه نگهباني پادگان رو بدي يا 
صداي نكره ات رو بالا ببري... اينجا جاش نيست برو طويله باباي 
بدتر از خودت. آدم بي ش��عور نفهم...«. همه داس��تان هاي اين 

مجموعه تقريباً در يك حال و هوا نوشته شده اند. 
داستان حكومت نظامي در س��ال 1357 و در گرماگرم پيروزي 
انقلاب اتفاق افتاده اس��ت. زماني كه دولت پهلوي س��ربازهاي 
پادگان را مس��لح مي كرد تا جلوي تظاهرات كننده ها بايستند. 
اين داستان از زبان شخصيت اول داس��تان كه سرباز وظيفه اي 
به نام آرمين نجاتي است، روايت مي شود. پاراگراف اول داستان 
اينگونه آغاز مي شود: »شب همچون هيولاي نفرت انگيز بر در و 
ديوار شهر سايه انداخته بود و پادگان سوت و كورتر از هميشه در 

ظلمات فرو رفته بود...«. 
شروع داستان كاملًا توصيفي و داس��تاني است اما نويسنده در 
پاراگراف دوم ناگهان نوشته را از كالبد داستاني اش دور مي كند و 
پرداختش را شبيه يك مقاله سياسي مي كند و به مستقيم گويي 
آش��كار روي مي آورد: »در اين حال مي انديش��يدم كه چرا بايد 
س��ازماني مثل ارتش ش��اهي به وجود آيد و جوانان را از سنين 
جواني اجبار كنند كه تحت عنوان س��رباز، بدان وارد شده و به 
شاهنش��اه خدمت نمايند.« در ادامه پرداخت داس��تان حالت 
سخنراني به خود مي گيرد و انگار كه يك استاد دانشگاه يا معلم 
دبيرس��تان دارد به ش��اگردهايش درس مي دهد: »راستي كه 
حكومت هاي استبدادي اهرم ها و اس��باب هايي اينچنيني را به 
وجود مي آورند تا مردم خويش را اس��تثمار نمايند...«. در اينجا 
علاوه بر حرف هاي شعارگونه يك سرباز وظيفه، با نثري قديمي 
كه ش��بيه پاورقي هاي دهه1330 اس��ت، مواجه مي شويم كه 
روان بودن و سادگي پرداخت داس��تان را از بين برده است. اگر 
هم فرض بگيريم به اينكه نويس��نده با اين توضيحات خواسته 
مخاطب را با حال و هواي بحراني آن روزهاي كشور مواجه كند، 
باز هم اين گونه پرداخت اشتباه است، چون در يك داستان كوتاه 
نويسنده وظيفه اش اين است كه ش��رح و پرداخت رويدادهاي 
قصه اش را از زبان شخصيت هاي داس��تان به طور غيرمستقيم 
براي مخاطب تشريح كند يا با ايجاد موقعيت ها، واكنش و كنش 
شخصيت هاي داس��تان را در موقعيت هاي مختلف به خواننده 
القا كند نه با مس��تقيم گويي. نويس��نده اگر اي��ن توضيحات را 
حذف مي كرد، هم داس��تان جمع و جورتر مي ش��د و هم اينكه 
مخاطب را به دور از هرگونه ش��عار با واقعيت هاي ماجراي قصه 
آشنا مي كرد. در ادامه نويس��نده در صحنه اي از داستان چهره 
شخصيت اول داستان را به تصوير مي كشد كه يكي از صحنه هاي 
جالب توجه داستان است. تصويرنگاري يكي از اركان هاي مهم 
 ش��خصيت پردازي در داستان اس��ت كه متأس��فانه اين روزها 

خيلي از داستان نويس ها بي تفاوت از كنارش مي گذرند.
 جدا از شخصيت پردازي موفق نويسنده، يكي ديگر از ويژگي هاي 
كتاب، توصيفات به موقع نويس��نده در فضا سازي داستان است، 
خصوص��اً در آن صحنه اي كه س��رباز از داخ��ل برجك نگهباني 
سگ ولگردي را مي بيند كه در ميان زباله ها مشغول سق زدن به 

استخوان مرغ است و بوي زباله شامه اش را مي آزارد.

رامين جهان پور      نقد كتاب 

علي برقي بازيگر سینما و تلويزيون 
درگذشت

علي برقي بازيگر جوان سينما 
و تلويزيون پنج شنبه ۲۳ بهمن 

ماه درگذشت. 
حس��ين برقي پدر زنده ياد  علي 
برقي با تأييد خبر درگذشت، اين 
بازيگر سينما و تئاتر و تلويزيون به 
مهر گفت: فرزندم شب گذشته به 
دليل آمبولي ريه در بيمارستان 
س��ينا درگذش��ت. علي برقي چندي پيش از ابت��لاي خود به 
كرونا خبر داده بود. اين بازيگر امس��ال در فيلم سينمايي »گل 
به خودي« به كارگرداني احمد تجري بازي كرده بود كه هنوز 

اكران نشده است.

     دیده بان 

امام صادق)ع(:

هرگ�ز زمين باق�ی نمی ماند مگر 

آنكه در آن دانشمندی وجود دارد 

كه حق را از باطل می شناسد. 

]محاسن، ج ۱، ص ۲۳۴[

جشن امضاي مادر شهيد روي كتاب مدافع حرم
جشن امضاي كتاب »ماجراي عجيب يك 
جشن تولد« تا س�ه روز ديگر ادامه دارد. 
مادر شهيد مهدي ثامني راد و جواد كلاته 
عربي )نويس�نده اثر( اين كت�اب را امضا 
می كنن�د و براي خريداران مي فرس�تند. 
به گزارش فارس، جشن امضاي كتاب »ماجراي 
عجيب يك جشن تولد«، روايت مستند زندگي 
شهيد مدافع حرم، مهدي ثامني راد تا 28 بهمن 
ادامه دارد و سايت نيوار، آن را با 20درصد تخفيف 

و بهاي نهايي 24هزار تومان به خريداران عرضه مي كند. »ماجراي عجيب يك جش��ن 
تولد« روايت مستند زندگي ش��هيد مدافع حرم مهدي ثامني راد است كه پيكرش سه 
سال پس از شهادت در هفتم تيرماه سال 98 به وطن بازگشت. مهدي ثامني راد متولد 
سال 1361 ورامين بود كه تا مقطع كارشناسي تحصيل كرده بود و در همان شهر زندگي 
مي كرد. ماجراي مهدي از زماني رقم خورد كه با همان تيپِ لاتي اش وارد مسجد مهديه 
و پايگاه بسيج مي ش��ود. زمان مي گذرد. كم كم تغييرات محسوسي در تيپ ظاهري و 
اخلاق مهدي رخ مي دهد. مهدي رشته معارف را در دانشگاه رها مي كند و بالاخره حرف 
دلش را گوش مي دهد. به دانشگاه افسري امام حسين)ع( مي رود و پاسدار مي شود. در 

تيپ امنيتي آل محمد تهران به يك تك تيرانداز و فرمانده قابل تبديل مي شود. 
سردار اسداللهي در اعزام آبان 94 مهدي را به عنوان فرمانده يك محور پدافندي 
منصوب مي كند. وقت عمليات فرا مي رسد. مهدي از محور پدافندي فراخوانده 
مي شود و به عنوان فرمانده تيم اصلي حمله به روستاي هوبر عمل مي كند. 22 
بهمن 94 فرا مي رسد. ماجراي عجيب يك جشن تولد رخ مي دهد. آري، تاريخ 

زميني شدن و آسماني شدن مهدي در يك روز رقم مي خورد.


